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• Téli Pedagógiai Napok 

Terítéken a közoktatás 
„1998 szeptember elsején a Nemzeti Alaptanter-

ven alapuló, működőképes helyi programmal kell 
rendelkezniük az iskoláknak. Az idő rövidsége miatt 
már most ajánlatos elkezdeni a helyi tanterv kidol-
gozását." Többek között ezeket mondta Práff Csa-
ba, a Művelődési és Közoktatási Minisztérium főta-
nácsosa a tegnap megnyílt Téli Pedagógiai Napokon. 

A Csongrád megyei Ön-
kormányzat Pedagógia i és 
Közművelődési Szolgáltató 
Intézete, a József Attila Tu-
dományegyetem és a Buch 
Kft által szervezett kétnapos 
programon a Nemzeti Alap-
tantervről, a tankönyvellátás 
aktuál is kérdése i rő l , vala-
mint a közoktatás új finan-
szírozási rendszeréről tarta-
nak előadásokat a szakembe-
rek. E mel le t t k i lenc tan-
könyvkiadó mutatkozik be a 
nagyközönségnek. Tegnap a 
JATE Dugonics téri Aulájá-
ban dr. Zentai Mária oktatá-
si rektorhelyettes köszöntöt-
te az e g y b e g y ű l t e k e t . E l -
mondta : ú j sze rű a rendez-
vény a szervezés szempont-
j á b ó l , h iszen a p r o g r a m o t 
egy felsőoktatási és egy me-
gyei i n t ézmény , va l amin t 
egy m a g á n c é g á l l í t o t t a 
össze. A rektorhelyettes sze-
rint az ilyen és ehhez hason-
ló eszmecsere a NAT elfog-
adásával szinte kötelezővé 
vált. 

A Téli Pedagógiai Napok 
nyitóelőadásán Práff Csaba 
fő tanácsos e löl járóban kö-
zölte: a legfontosabb, hogy 
elkészült és különböző sajtó-
orgánumokban meg is jelent 
a Nemzeti Alaptanterv. Az 
elkövetkező szűk három év a 
felkészülés időszaka. „ H o g y 
közel van-e 1998 szeptembe-
re vagy sem, azt döntse el 
mindenki munkája és vér-
mérséklete szerint." A mi-
nisztériumi szakember sze-
rint rövid az idő, s az lenne a 
jó, ha már készen lennének a 

helyi programok, s azok vita 
tárgyát képeznék az iskolák-
ban. Práf f Csaba azonban 
nem a g g ó d i k , mer t m i n t 
mondta: az elmúlt években 
tartalmilag nagyon sok min-
den megváltozott a közokta-
tásban. A kreatív pedagógu-
sok és az e d d i g e lkészü l t 
tanterv-programok garanciát 
jelentenek arra, hogy a NAT 
megvalósul . Opt imizmusra 
ad még okot az is, hogy az 
elmúlt időszakban a magyar-
országi iskolák közel nyolc-
van százaléka kísérletezett, 
mozdult valamilyen irányba; 
hajtott végre tartalmi változ-
tatást belső életén. 

A főtanácsos közölte: az 
MKM-ben fontosnak tartják 
az új információs rendszer 
létrejöttét. Az új rendszerben 
az adatszolgáltatás és infor-
mációáramlás iránya, minő-
sége és mennyisége változ-
na. Az iskolák közötti, Inter-
ne t en f u t ó s z á m í t ó g é p e s 
kapcsolat például az eddigi-
eknél sokkal nagyobb hang-
súlyt kapna. Práff Csaba sze-
rint az új információs rend-
szer a j övő évezred elejére 
alakul ki hazánkban. 

Ma fél 11-től a Pedagógi-
ai Intézetben (Közép fasor 
1-3.) há rom minisztér iumi 
szakember - Borbola István, 
az MKM főosztályvezetője, 
Bencze Pétemé, a PM mun-
katársa és Torba Nándor, a 
BM főtanácsosa - tart elő-
adást, illetve fórumot a köz-
o k t a t á s ú j f i n a n s z í r o z á s i 
rendszeréről. 

Sz. C. Sz . 

Alig emészte t ték meg a 
szegedi iskolák az idei váro-
si köl tségvetési koncepc ió 
által előirányzott elvonáso-
kat (bővebben tegnapi szá-
munkban) , máris megérke-
zet t a k ö v e t k e z ő c s a p á s . 
Tegnap reggel a közgyűlés 
napirend előtti felszólalásá-
ban Básthy Gábor alpolgár-
mester bejelentette: az orszá-
gos költségvetés az oktatás 
normat ívá i t j e l en tősebben 
csökkenti, mint arra a szege-
di költségvetés tervezésekor 
számítottak, így a város 261 
m i l l i ó f o r i n t t a l k e v e s e b b 
pénzhez jut majd. Az alpol-
gármester szerint a kiesést 
s e m m i l y e n fo r r á sbó l nem 
tudják fedezni, vagyis annak 
javát ismét a városi oktatás-
nak kell ál lnia, e lvonások 
formájában. A közgyűlés -
dr. Ványai Éva alpolgármes-
ter j a v a s l a t á r a - egye lő re 
nem s z a v a z o t t az ügyrő l , 
mondván, hogy a jövő heti 
r e n d e s ü l é s ig v i z s g á l j á k 
meg, a pedagógiai munká-
ban milyen következményei 
lehetnek a további elvonás-
nak (a képviselők elé még az 
előző csomag sem került). 

Dr. Szalay István polgár-
mester a bejelentést követő-
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• Újabb 2óO milliós elvonás fenyeget 

Válsághelyzet a városi iskolákban 
en a közgyűlési tévéközvetí-
tés nyilvánosságát használta 
fel arra, hogy ma délelőttre 
válságértekezletre hívja 
össze a szegedi iskolák és 
óvodák vezetőit. A polgár-
mester kérdésünkre elmond-
ta: a normatívák csökkenté-
sével a városi in tézmény-
r e n d s z e r m ű k ö d é s e n incs 
veszélyben, a működte tés i 
k ö l t s é g e k b i z t o s í t á s á r a -
más városokkal ellentétben -
nem kell hitelt felvenni, ám 
az iskolákra nehéz év vár. 
Az újabb hiánnyal rendkívü-
li helyzet állt elő, hiszen ha a 
közgyűlés az oktatásnak sza-
vazza meg az új kiesést, ak-
kor azt még ebben a hónap-
ban be kell tervezni az intéz-
mények idei költségvetésébe. 
T á r g y a l á s o k r a és é r d e k -
egyeztetésre alig marad idő, 
hiszen a városi költségvetés-
nek f eb ruá r r a készen kell 
lennie. 

Rendkívüli tanácskozást tartott tegnap a szegedi 
képviselőtestület. Gyakorlatilag a tavaly december 
21-én megkezdett ülészak folytatása volt ez, hiszen 
az akkori kétnapos, majd az idén január 4-én folyta-
tott tanácskozás során nem sikerült a csaknem 50 
napirenddel megbirkózni. Január 4-én azután el-
döntötték, hogy a tömegközlekedés ügyében január 
18-án rendkívüli tanácskozást tartanak. Az egy na-
pirendi pont mellé azonban felvettek még tizenkettőt 

A millecentenáriumi rendezvényekre a közgyűlés 
hosszas vita után 10 millió forintot szavazott meg, 
közte az Állami Hangversenyzenekar ópusztaszerí 
fellépését is. 

A városatyák sajnálattal, de mindössze 1 ellensza-
vazattal, áldásukat adták a Záporkerti Általános Is-
kola megszüntetésére, illetve a Felsővárosi Általános 
Iskolával való összevonására. 

A városi közgyűlés elfogadta a Szegedi Nemzetkö-
zi Vásár- és Piacszervező Kft. új rendtartását is. A 
jóváhagyott szabályzat a korábbiaknál sokkal szigo-
rúbban ellenőrzi területhasználatért járó dijak be-
szedését 

Noha határozat nem szü-
letett, Szalay polgármester 
arra kérte az iskola- és óvo-

daveze tőke t , hogy minden 
külön értesítés helyett kezd-
jék el 90 százalék körülire 

tervezni idei költségvetésü-
ket, ami egybevág a Básthy 
Gábor által előterjesztett át-
lag 11 százalékos elvonási 
javaslattal. 

Az újabb elvonások terve-
zéséről tehát ma válságérte-
kez l e t e t t a r t a n a k , de már 
több iskolából je lzést kap-
t u n k , hogy a pedagógiai 
programok sérülése és elbo-
csátások nélkül nem tudnak 
11 százalékot megspórolni. 

A mai bejelentésről a Pe-
dagógusok Szakszervezete 
nevében Pap Jánosné városi 
titkár elmondta: elfogadha-
tatlannak tartják, hogy a vá-
rosi költségvetésből kiragad-
janak egy területet, azt elvo-
nással sújtsák, a többit pedig 
később t á rgya l j ák . A PSZ 
szerint ez az elvonáscsomag 
már iskola- és gyermeke l -
lenes lenne. 

PaiMk József 

Csongrád m e g y é b e n az 
engedéllyel rendelkező fog-
lalkozás-egészségügyi szol-
gálatok 60 ezer munkaválla-
lót látnak el. A munkáltatók 
v i s z o n t 110 e z e r 5 2 4 f ő 
üzemegészségügyi ellátását 
jelezték az ANTSZ-nek. A 
két s z á m a d a t k ö z ö t t i kü-
lönbség arra enged követ-
keztetni, hogy a megyében 
munkát vállalók több mint 
50 százaléka nem a foglal-
kozás-egészségügyi ellátásra 
jogosult, engedéllyel rendel-
kező orvostól kapja meg az 
üzemegészségügyi ellátást. 
A foglalkozás-egészségügyi 
szolgálatot nem a rendelet-
nek megfe l e lően b iz tos í tó 
cégek akár 3 millió forintos 
bírsággal sújthatók. A többi 
k ö z ö t t ez t t u d t u k m e g a 
C s o n g r á d M e g y e i N é p -
egészségügyi és Tisztiorvosi 
Szolgálat Közegészségügyi 
Osztályának vezetőjétől, dr. 
Kiss Edittől. 

• A z adatok nem stimmelnek 

Üzemorvos kerestetik!? 
Az elmúlt év július 14.-én 

megjelent kormányrendelet 
é r t e l m é b e n v a l a m e n n y i 
munkál ta tónak - a néhány 
fős kft.-tői a több száz em-
bert foglalkoztató üzemig -
biztosí tania kell dolgozói 
s z á m á r a a . f o g l a l k o z á s -
egészségügyi ellátást - régi 
nevén - az üzemorvoslást. 
A munkáltató két lehetőség 
közü l v á l a s z t h a t : vagy 
üzemegészségügyi szolgála-
tot tart fenn - orvossal, nő-
vérrel, rendelővel - , vagy a 
fog la lkozás- egészségügyi 
ellátásra jogosult vállalkozó 
orvosnak fizet egy-egy mun-
kavállalója után 4-5 ezer fo-
rintot évente. 

Az elmúlt év végéig, de-
cember 31.-ig kellett jelen-

teni az Ál l ami N é p e g é s z -
s é g ü g y i és T i s z t i o r v o s i 
Szolgálatoknak a foglalko-
zás-egészségügyi szolgálat 
m e g l é t é t . A h a t á r i d ő i g 
Csongrád megyében 5 ezer 
374 munkáltató j e l e n t e t t e 
b e , h o g y f o g l a l k o z t a t á s -
egészségügyi szolgál ta tás t 
biztosít, munkavállalóinak, 
összesen 110 ezer 524 em-
bernek. Ugyanakkor a me-
gyében engedéllyel rendel-
kező 22 foglalkozás-egész-
ségügyi szolgálat azt jelen-
tette az ÁNTSZ-nek , hogy 
60 ezer munkavállaló tarto-
zik üzemorvos i e l lenőrzé-
sük alá. A két számadat kö-
zötti differencia azt mutaja, 
hogy a munkavállalók olyan 
orvosokkal is szerződést 

kötnek, akiknek nincs en-
gedélyük foglalkozás-egész-
ségügyi szolgáltatásra. 

A rendelet ugyanis szoro-
san beha tá ro l j a azoknak a 
kö ré t , ak ik f o g l a l k o z á s -
egészségügyi tevékenységet 
folytathatnak: Így az üzem-
orvosi szakorvosi szakképe-
sítéssel rendelkező orvosok, 
illetve azok a 10 éves üzem-
orvosi gyakorlattal rendel-
kező orvosok, akiknek leg-
feljebb 5 éve van m é g a 
nyugdíjkorhatárig. Lévén, 
hogy ezekkel a feltételekkel 
rendelkező orvosok száma 
meglehetősen kevés, a kor-
m á n y r e n d e l e t m ó d o s í t á s a 
időközben lehetőséget adott 
a kör bővítésére. Beengedi 
az üzemorvoslás területére 

azokat a háziorvosi, általá-
nos orvosi, belgyógyászati, 
oxyológiai szakképesítéssel 
rendelkező orvosokat , akik 
legalább 4 évig dolgoztak 
üzemorvosként ez elmúlt év-
tizedben, valamint a foglal-
kozás-orvostan szakorvosje-
lölteket (szakorvos felügye-
lete mellett), és azokat az or-
vosokat, akik teljes munkai-
dőben legalább 4 évet dol-
g o z t a k ü z e m o r v o s k é n t , s 
vál lal ják a fogla lkozás-or-
vostani szakvizsga megszer-
zését '98 végéig. Az üzemor-
vosi engedélyeket tehát csak 
e z e k n e k a f e l t é t e l e k n e k 
megfelelő orvosok kaphatják 
meg. 

Az a cég, amelyik nem 
ebből a körből választ üzem-
orvos t , vagy nem biz tos í t 
f o g l a l k o z á s - e g é s z s é g ü g y i 
szolgálatot, 3 millió forintra 
is büntethető. 

K . K . 

Eltűnt Megdöbbentetet-
te a ságvárisokat és a jóér-
zésű szülőket, hogy eltűnt 
d i á k t á r s u k , egy 16 é v e s 
srác! - hallottuk, a telefoná-
ló, G. É. hangja is remeg az 
i d e g e s s é g t ő l . - Az anya 
kérdéssorral folytatta: ki a 
felelős, hogy fiatalkorúakat 
is kiszolgálnak szeszes ital-
lal; miért van, hogy a disz-
kókban az „igazi buli" éjfél 
után kezdődik; mit tesznek 
azért az iskolák és a taná-
rok, hogy a diákokat lekös-
sék, értelmes elfoglaltságra 
irányítsák a figyelmüket: a 
szülők figyelnek-e a gyere-
keikre vagy csak pénzzel 
tömik őket? Annyi a nar-
kós, a depressziós, az ön-
g y i l k o s s á g g o n d o l a t á v a l 
foglalkozó fiatal, hogy épp 
i t t az i d e j e , a f e l n ő t t e k 
ös sze fog janak a gyereke-
kért! 

Vidámpark. Többen is 
„csörögtek", hogy ezzel is 
jelezzék, a szegediek közül 
sokan azt akaiják, a Liget-
ben megmaradjon a Vidám-

csorog a I V Ü E S T E L 

Kedves Olvasóink! Közérdekű problé-
máikat. észrevételeiket és tapasztalatai-
kat ezen a héten Újszászi Ilonával oszt-
hatják meg. Ügyeletes újságíró munka-
társunkat munkanapokon 8 és 10 óra kö-
zött, vasárnap pedig 14-től 15 óráig hív-
hatják a 06-60-327-784-es telefonszá-
mon. Felhívjuk olvasóink figyelmét, hogy 
Szegedről is valamennyi számot tárcsázni 
kell. Ha ötletük van a Fekete pont című 
rovatunk számára, kérjük, ugyanitt tu-
dassák szerkesztőségünkkel! Elveszett tárgyakat, kutyákat, 
stb. kereső olvasóink kedvezményes hirdetésben tehetik közzé 
mondandójukat. Hirdetésfelvétel 7 és 19 óra között a Sajtó-
házban. 

park. P. Z. szerint a gyere-
keken kívül újabban renge-
teg fiatal jár oda szórakoz-
ni. Ő ezért nem érti: miért 
kell megszüntetni azt, ami 
jó?! Csak nem az irigység 
miatt? - kérdezi. B. Tamás 
imádja a bowlingot, de et-
től függetlenül is azt gon-
d o l j a : a s z e g e d i e k m e g -
szokták, szeretik, a Liget-

hez tartozónak érzik a Vi-
dámparko t . J avas la t a az, 
hogy e szórakozóhely sor-
sáról ne tíz ember döntsön, 
hanem népszavazás. 

Koripálya. A jégpályá-
ra szóló, felnőtt és gyerek 
számára differenciálatlanul 
120 forintban megállapított 
belépőjegy nem kis összeg 
- véli E. E. Indoklásként 

az hangzott el, hogy ez a 
ruhatár díját is tartalmazza. 
É p p e n ezér t f ö l h á b o r í t ó , 
hogy a ruhatárban további 
6 forintot kérnek a cipők 
tárolására szolgáló zacskó-
ért. Olvasónk azt tapasztal-
ta. hogy több gyerek is kel-
l e m e t l e n ü l , m e g a l á z v a 
érezte magát, ugyanis ott-
honról csak a be lépőjegy 
árát vitte, ezért ismerősök-
től kel le t t f o r in toka t ku-
nyerálnia. 

Közlekedés. Talán nem 
kellene járatokat megszün-
tetni, ha végre összevonnák 
a két szegedi közlekedési 
céget - i s m é t e l t e m e g a 
szakál las javasla tot G. I.. 
Akkor valószínűleg az sem 
fordulna elő, hogy az uta-
zóközönség érdekeinek el-
lentmondó döntések szület-
nek. 

K u t y a - ü g y . A pusz ta -
szeriek félnek, mégpedig az 
utcákon kóborló kutyáktól. 
A p o l g á r m e s t e r i h i v a t a l 
semmit sem tesz, a kutyák 
pedig rettegésben tartják a 

települést - mondta az isko-
lás gyerekeket nevelő Ma-
gyony Mihályné és Harkai 
Jánosné. 

Talált! Hódi Ferenc ma-
gántaxisnak a kocs i j ában 
felejtette tárcáját és iratait 
Tápai Sándor, aki a számá-
ra oly értékes csomagot a 
Sajtóház portáján veheti át. 
Ugyanitt találhatja meg ira-
tait és pénztárcáját Mosdósi 
Jánosné. X D V u t á n f u t ó 
rendszámtáblá t talált egy 
fér f i , aki a tu la jdonos je -
lentkezését a 317-613-as te-
lefonszámon várja. Az An-
na-kút körül ta lál tak egy 
kulcscsomót, melyet a kö-
zel i M a t t i b a b a b o l t b a n 
(324-822) vehet át a tulaj-
donos. 

E l v e s z e t t . A d z s e s s z 
kocsma környékén hagyta 
el fekete tárcáját, benne jo-
gos í tványát és személyes 
iratait egy srác, aki várja, 
hogy a 319-354-es telefon-
s z á m o n f ö l h í v j a az , ak i 
meg ta l á l t a ezt a „bő rkö -
tést". 

Könyvpremier 
és kiállítás 

Ma délután 14 órakor a 
városháza dísztermében dr. 
Ványai Éva alpolgármester 
ünnepé lyes keretek között 
adja át a város közönségének 
a Szeged képzőművészeiről 
szóló sorozat első kötetét. A 

„Szegedi szobrászok" című 
könyvet a kötet szerkesztői, 
Tandi Lajos és dr. Tóth Atti-
la muta t ják be az érdeklő-
dőknek. A könyvpremierhez 
kapcsolódóan délután fél 5-
kor a Móra Ferenc Múzeum 
Horváth Mihály utcai Képtá-
rában „Szegedi szobrászok" 
c ímmel nyí l ik kiál l í tás . A 
t á r l a to l M e l o c c o M i k l ó s 
Kossuth-díjas szobrász nyitja 
meg. 

közéleti napló 

MA 
A M U N K Á S P Á R T -

minden pén teken - 1 5 - 2 0 
óra között nyilvános klubna-
po t r e n d e z a F ő f a s o r 9. 

szám alatti Munkás Művelő-
dési Központban. 

A Z M D F s z é k h á z b a n 
(Római krt. 31.) 17 órától dr. 
Varga László jogi tanácsa-
dást tart. 

LOAUADD T A J V K Ö N Y V B O L T P U ^ N Y ) 

NAPTÁRVÁSÁR 
5 0 % - O S árengedménnyel, amíg a készlet tart! 

Szeged, Budapesti krt. 5. (voli Lila Akác étterem! Tel: 62/482-776. 

Mától megtudhatja, 
mi a japánok baja a Suzuki-programmal • tényleg a nő az erősebb 

nem • miért lépett v issza sok magyar békefenntartó • ki és miért akar-
ja ritkítani a kisbankokat? 


